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REVISTA PRESEI 
 

 Guvernul va ingheta prin OUG salariile bugetarilor in 2019. Fara indemnizatie de hrana si vacanta, orele 
suplimentare nu se mai platesc 
Guvernul urmeaza sa adopte, vineri, un proiect de ordonanta prin care salariile bugetarilor vor fi inghetate anul 
viitor la nivelul lunii decembrie 2018, sustine Federatia Sindicatelor din Administratia Nationala a Penitenciarelor 
(FSANP). 
"Incepand cu 1 ianuarie 2019, cuantumul sporurilor, indemnizatiilor, compensatiilor, primelor si al celorlalte 
elemente ale sistemului de salarizare care fac parte, potrivit legii, din salariul brut lunar, indemnizatia bruta de 
incadrare, solda lunara de care beneficiaza personalul platit din fonduri publice, se mentin cel mult la nivelul 
cuantumului acordat pentru luna decembrie 2018, in masura in care personalul ocupa aceeasi functie si isi 
desfasoara activitatea in aceleasi conditii", se arata in proiectul primit de Federatia Sindicatelor din Administratia 
Nationala a Penitenciarelor si remis Ziare.com. 
Iata proiectul de ordonanta prin care salariile bugetarilor vor fi inghetate in 2019 
Vor mai fi inghetate anul viitor, tot la nivelul lunii decembrie 2018, "pentru personalul militar, politistii si 
functionarii publici cu statut special din sistemul administratiei penitenciare, indemnizatiile, compensatiile, 
primele, ajutoarele, platile compensatorii, despagubirile, compensatiile lunare pentru chirie si alte drepturi 
acordate potrivit actelor normative in vigoare, care nu fac parte din solda lunara bruta/salariul lunar brut". 
Teodorovici dadea asigurari ca salariile nu ingheata 
Amintim ca, in luna octombrie, ministrul de Finante, Eugen Teodorovici, a trimis o scrisoare catre Comisia 
Europeana in care anunta ca Guvernul intentioneaza sa ia mai multe masuri de limitare a cheltuielilor bugetare si 
de crestere a veniturilor guvernamentale. 
Printre masurile transmise catre CE era mentionata si inghetarea salariului brut pentru angajatii din sectorul 
public la nivelul din decembrie 2018. 
Ulterior, Teodorovici a dat asigurari ca in sistemul bugetar se va aplica incepand de anul viitor cresterea de 25% 
prevazuta in Legea salarizarii, infirmand, totodata, o inghetare a salariilor conform documentului transmis 
Comisiei Europene. 
Munca suplimentara sa nu mai fie platita 
Proiectul mai prevede ca munca suplimentara efectuata de personalul bugetar incadrat in functii de executie sau 
de conducere sa nu mai fie remunerata, ci doar compensata cu timp liber. 
"Prin derogare de la prevederile art. 21 din Legea-cadru nr. 153/2017, cu modificarile si completarile ulterioare, in 
anul 2019, munca suplimentara efectuata peste durata normala a timpului de lucru de catre personalul din 
sectorul bugetar incadrat in functii de executie sau de conducere, precum si munca prestata in zilele de repaus 
saptamanal, de sarbatori legale si in celelalte zile in care, in conformitate cu reglementarile in vigoare, nu se 
lucreaza, in cadrul schimbului normal de lucru, se vor compensa numai cu timp liber corespunzator acestora", se 
mai arata in document. 
Exceptie fac insa personalul militar, politistii, functionarii publici cu statut special din sistemul administratiei 
penitenciare si personalul civil din institutiile publice de aparare, ordine publica si securitate nationala. 
"Prin exceptie de la prevederile alin. (1), in anul 2019, pentru activitatea desfasurata de personalul militar, 
politistii, functionarii publici cu statut special din sistemul administratiei penitenciare si personalul civil din 
institutiile publice de aparare, ordine publica si securitate nationala, in zilele de repaus saptamanal, de sarbatori 
legale si in celelalte zile in care, in conformitate cu reglementarile in vigoare, nu se lucreaza, se acorda drepturile 
prevazute de legislatia in vigoare in luna iunie 2017. Baza de calcul pentru acordarea acestor drepturi o reprezinta 
solda de functie/salariul de functie cuvenit (a) ", se mai precizeaza in proiect. 
Cei mai multi angajati de la stat pierd indemnizatia de hrana si vacanta 
Angajatii de la stat nu mai primesc, in 2019, indemnizatie de hrana si de vacanta, scrie in proiectul de ordonanta 
care ar urma sa fie adoptat vineri de Guvern. 
"In anul 2019, institutiile si autoritatile publice nu acorda personalului din cadrul acestora bilete de valoare, 
reglementate de Legea nr. 165/2018 privind acordarea biletelor de valoare, si nici premii si indemnizatia de hrana 
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si indemnizatia de vacanta reglementate de Legea-cadru nr. 153/2017, cu modificarile si completarile ulterioare", 
precizeaza proiectul. 
Fac exceptie de la aceasta prevedere: 

 Personalul din sistemul sanitar care a beneficiat in anul 2018 de indemnizatia de hrana. Acestuia i se 
acorda indemnizatia de hrana si in anul 2019 in cuantumul lunar stabilit potrivit art. 18 alin. (1) din Legea-cadru 
nr. 153/2017, cu modificarile si completarile ulterioare. 

 Personalul din invatamantul superior de stat poate beneficia in anul 2019 de indemnizatia de hrana, in 
cuantumul lunar stabilit la art. 18 alin. (1) din Legea-cadru nr. 153/2017, cu modificarile si completarile ulterioare, 
care se acorda in exclusivitate din venituri proprii ale universitatilor de stat. 
Nu se vor mai face angajari la stat 
Guvernul va suspenda, anul viitor, ocuparea posturilor vacante la institutiile de stat, se mai arata in proiectul de 
ordonanta. 
"Incepand cu 1 ianuarie 2019, pana la 31 decembrie 2019, se suspenda ocuparea prin concurs sau examen a 
posturilor vacante sau temporar vacante din institutiile si autoritatile publice, astfel cum sunt definite la art. 2 
alin. (1) pct. 30 din Legea nr. 500/2002, cu modificarile si completarile ulterioare. 
Pentru posturile pentru care au fost demarate procedurile de organizare a concursurilor anterior intrarii in 
vigoare a prezentei ordonante de urgenta, precum si pentru cele a caror ocupare a fost deja aprobata de Guvern 
prin memorandum se continua procedurile de ocupare a acestora, conform prevederilor in vigoare la acea data", 
scrie in document. 
Prin exceptie, insa, "ordonatorii de credite pot aproba ocuparea unui procent de maximum 50% din totalul 
posturilor ce se vor vacanta dupa data de 1 ianuarie 2019, numai in conditiile incadrarii in cheltuielile de personal 
aprobate prin buget". 
Institutiile statului nu mai au voie sa cumpere sau sa inchirieze autoturisme si mobilier 
Institutiile si autoritatile publice nu vor mai avea voie sa achizitioneze, sa preia in leasing sau sa inchirieze 
autoturisme si mobilier. 
Asigurarea necesitatilor de bunuri se va putea face numai prin redistribuiri din cadrul aceleiasi institutii sau de la 
alte institutii publice, mai scrie in proiectul de ordonanta. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Preşedintele anunţă că nu a terminat analiza în ceea ce priveşte remanierile din Guvern. Iohannis: Acestea 
sunt făcute de ochii lumii/ Mesaj pentru Dăncilă: Este binevenită la discuţii 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, referitor la o decizie privind numirile de la ministerele Dezvoltării 
şi Transporturilor, că analiza este încă în lucru, dar remanierile sunt făcute de ochii lumii, fiind înlocuiţi oameni 
slabi cu alţii şi mai slabi. 
"Suntem la al treilea Guvern care nu e cu nimic mai bun, avem guvernare după guvernare pesedistă foarte, foarte 
slabă. În loc să vină cu oameni pregătiţi, să caute oameni care vin cu competenţe ministeriale, şi-au dat seama că 
nu reuşesc şi încearcă să arate că se îmbunătăţeşte guvernarea. Vă spun că nu e aşa. Au intrat într-un fel de circ, 
înlocuim oameni slabi cu alţi oameni slabi. Nu sunt de acord să se continue în acest circ care vrea să pară că duce 
la o performanţă guvernamentală. Prima concluzie e că aceste remanieri sunt făcute de ochii lumii şi pentru a 
crea impresia de preocupare. În acest fel nu se poate şi nu voi fi de acord să se continue", a declarat preşedintele 
Klaus Iohannis. 
Întrebat care este soluţia pentru a ieşi din impas Cabinetul Dăncilă, şeful statului a spus: "Soluţia e a PSD. Nu au 
decât să vină cu oameni performanţi. Nu am finalizat analiza". 
Lia Olguţa Vasilescu, cea respinsă la ministerul Transporturilor şi propusă acum la Dezvoltare, a declarat că de joi 
ministerul Transporturilor intră în blocaj deoarece nu mai există ministru. 
Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat de săptămâna trecută că va lua o decizie după 1 Decembrie în ceea ce 
priveşte cea de-a doua remaniere guvernamentală privind portofoliile de la Transporturi şi Dezvoltare. 
Preşedintele i-a respins pe Ilan Laufer la Dezvoltare şi Lia Olguţa Vasilescu la Transporturi, noile propuneri ale 
premierului Viorica Dăncilă fiind Lia Olguţa Vasilescu pentru portofoliul de ministru al Dezvoltării şi Mircea 
Drăghici pentru Transporturi. 
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Iohannis: Aştept oricând consideră premierul că trebuie să mă informeze sau să îmi ceară opinia 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, că premierul Viorica Dăncilă este binevenită la discuţii, în cazul în 
care consideră că trebuie să îl informeze în legătură cu ceva sau să îi ceară opinia. 
"Nu, dar aştept oricând consideră doamna premier că trebuie să mă informeze sau să îmi ceară opinia. Este 
binevenită", a afirmat Klaus Iohannis, miercuri la Palatul Cotroceni, întrebat dacă a discutat în ultima perioadă cu 
şeful Executivului. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dăncilă, ultimul APEL către Iohannis înainte de sesizarea CCR: 'Președintele trebuie să fie mediator' 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat, miercuri seară la Antena 3, că a discutat la Bruxelles cu președintele Comisiei 
Europene Jean-Claude Juncker despre decizia șefului statului Klaus Iohannis de a amâna numirea miniștrilor 
Dezvoltării și Transporturilor și că acesta cunoaștea situația. 
"Am fost primiți cu foarte multă căldură, deschidere și speranță că vom reuși să avem rezultate foarte bune. Acest 
aspect nu l-am discutat cu Colegiul comisarilor, însă l-am discutat cu președintele Comisiei Europene, Jean-Claude 
Juncker. Știa despre această situație. Mi-a spus că această situație nu poate să continue. I-am spus că așteptăm o 
decizie a președintelui României. Suntem deja în 5 decembrie și că până la urmă trebuia să avem o explicație. I-
am spus că fiecare guvern are dosarul cu prioritățile europene. Gândiți-vă cât de neplăcut este ca în două domenii 
importante să schimbăm miniștri pe parcursul mandatului nostru. Aș spune că chiar dacă ne aflăm într-o perioadă 
premergătoare preluării Președinției este necesar ca un anumit ministru să poarte discuții cu liderul partidului 
politic pentru a avea o codecizie. (...) E neplăcut să ia legătură cu raportorul și pe urmă să schimbăm ministrul. Am 
făcut un apel către președintele Iohannis să facă această nominalizare cât mai rapid pentru că dincolo de lupta 
politică avem responsabilitatea Președinției", a afirmat Viorica Dăncilă, într-un interviu acordat miercuri seară 
postului Antena 3, potrivit Mediafax. 
Premierul a reamintit că este pregătită să sesizeze CCR în legătură cu un conflict între Guvern și președinte pentru 
că "nu putem aștepta la nesfârșit". 
"Da, o să depunem o sesizare dacă nu se face o nominalizare pentru că nu putem aștepta la nesfârșit. Dar 
depunem sesizarea mai durează la CCR și este o întârziere. Președintele trebuie să fie mediator și să încerce să 
existe cât mai rapid o rezolvare a acestei situații", a completat Dăncilă. 
Președintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, referitor la o decizie privind numirile de la ministerele Dezvoltării 
și Transporturilor, că analiza este încă în lucru, dar remanierile sunt făcute de ochii lumii, fiind înlocuiți oameni 
slabi cu alții și mai slabi. 
Întrebat care este soluția pentru a ieși din impas Cabinetul Dăncilă, șeful statului a spus: "Soluția e a PSD. Nu au 
decât să vină cu oameni performanți. Nu am finalizat analiza". 
Lia Olguța Vasilescu, cea respinsă la ministerul Transporturilor și propusă acum la Dezvoltare, a declarat că de joi 
ministerul Transporturilor intră în blocaj deoarece nu mai există ministru. 
Președintele Klaus Iohannis a anunțat de săptămâna trecută că va lua o decizie după 1 Decembrie în ceea ce 
privește cea de-a doua remaniere guvernamentală privind portofoliile de la Transporturi și Dezvoltare. 
Președintele i-a respins pe Ilan Laufer la Dezvoltare și Lia Olguța Vasilescu la Transporturi, noile propuneri ale 
premierului Viorica Dăncilă fiind Lia Olguța Vasilescu pentru portofoliul de ministru al Dezvoltării și Mircea 
Drăghici pentru Transporturi. 
Premierul Viorica Dăncilă s-a aflat miercuri la Bruxelles, unde alături de alți miniștri a discutat cu oficialii europeni 
pe marginea preluării Președinției Consiliului UE de către România. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dăncilă la Bruxelles, după ce Opoziţia a anunţat o mare victorie în Camera Deputaţilor: Avem susţinerea 
guvernului în Parlament. Nu am nicio emoţie/ Premierul: Statul de drept e respectat 
Premierul Viorica Dăncilă a afirmat, miercuri, la Bruxelles, într-o declaraţie comună cu preşedintele Comisiei 
Europene, Jean Claude Juncker, că la Bucureşti nu există ”probleme cu majoritatea parlamentară” şi că nu are 
nicio emoţie cu privire la moţiunea de cenzură anunţată de Opoziţie. 
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”Nu avem probleme cu majoritatea parlamentară. Nu confundaţi cele două locuri din Camera Deputaţilor cu 
majoritatea. Majoritatea înseamnă Senat şi Camera Deputaţilor. Avem susţinerea guvernului în Parlamentul 
României şi nu am absolut nicio emoţie legată de moţiunea de cenzură”; a răspuns premierul Viorica Dăncilă 
întrebării unui jurnalist cu privire la majoritatea parlamentară din România. 
Şi preşedintele Comisiei Europene, Jean Claude Juncker, a afirmat că nu s-a modificat majoritatea parlamentară. 
”Aici faceţi un amestesc al situaţiei. De fapt, cred că există majoritate în ambele Camere ale Parlamentului”, a 
adăugat Juncker. 
Dăncilă: Statul de drept e respectat. Nu vreau să punem pe acelaşi palier România, Ungaria şi Polonia 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat miercuri, la Bruxelles, că statul de drept este respectat în România şi ţara 
noastră nu ar trebui să fie pusă pe acelaşi palier cu Ungaria şi Polonia. 
"În România statul de drept este respectat şi se fac toate eforturile pentru respectarea justiţiei şi a statului de 
drept. În acelaşi timp nu vreau să punem pe acelaşi palier România, Ungaria, Polonia. Având în vedere că e 
respectat nu văd o legătură între Preşedinţia României şi acest lucru. România a făcut paşi în acest sens şi 
România îşi doreşte o Preşedinţie de succes", a declarat Viorica Dăncilă. 
Anterior, preşedintele Comsiei Europene, Jean- Claude Juncker a declarat că mai sunt disensiuni între forul 
european şi autorităţile de la Bucureşti, cum ar fi cele legate de respectarea statului de drept, dar acestea nu au 
legătură cu preşedinţia Consiliului UE, pe care România o va prelua de la 1 ianuarie. 
"Am văzut azi cât de bine sunt pregătiţi miniştrii în domeniile lor. Sunt convins că România va finaliza un număr 
mare de propuneri de pe masa Parlamentului si Consiliului. Se întâlnesc în multe puncte programul comisie şi 
guvernului român. Mai sunt puncte cum ar fi statul de drept, dar acest lucru nu presupune preşedinţia Consiliului 
UE", a spus preşedintele CE. 
Comisia Europeană a criticat, în repetate rânduri, modul în care majoritatea parlamentară modifică pachetul de 
legi în Justiţie şi Codurile Penale, acuzând că unele prevederi nu respectă statul de drept şi independenţa 
magistraţilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Juncker: Guvernul român, pregătit să preia preşedinţia Consiliului UE. Rămân probleme la statul de drept 
Preşedintele Comisiei Europene, Jean Claude Juncker, a declarat, miercuri, la Bruxelles, după întâlnirea cu 
premierul Viorica Dăncilă şi ceilalţi membri ai Guvernului, că Guvernul român este pregătit pentru preluarea 
preşedinţiei Consiliului UE, şeful Executivului european precizând că problemele privind statul de drept nu au 
legătură cu preşedinţia UE, ci cu relaţia bilaterală.  
 „România are în faţă atribuţii extraodinar de dificile, trebuie să cădem de acord pe calea spre summit-ul de la 
Sibiu supra liniilor de bază ale viitorului acord financiar, al cadrului financiar multianual. Avem încă 257 de 
propuneri legislative care sunt pe masă. Preşedinţia austriacă va finaliza mai multe dosare, dar o să rămână mult 
de lucru preşedinţiei române într-o perioadă foarte scurtă, pentru că Parlamentul European va finaliza activităţile 
în aprilie. Am văzut astăzi cât de bine sunt pregătiţi miniştrii în domeniile lor şi sunt convins că România va reuşi 
să finalizeze un număr mare de proiecte care sunt pe masa Parlamentului şi a Consiliului. Cred că se întâlnesc în 
foarte multe puncte programele CE cu ale Guvernului României. Mai sunt divergenţe în ceea ce priveşte statul de 
drept, am discutat despre acest lucru, dar acest lucru nu priveşte preşedinţia Consiliului UE, ci ţine de relaţia 
bilaterală cu Comisia Europeană”, a afirmat Juncker, în conferinţa de presă comună cu premierul Dăncilă, potrivit 
News.ro. 
„Sunt convins că până la finalul mandatului actualei Comisii vom primi România în spaţiul Schengen, dar mai sunt 
lucruri de făcut”, a mai declarat preşedintele Comisiei Europene. 
De asemenea, el şi-a exprimat speranţa că România va fi primită în Schengen în mandatul actualei Comisii. În plus, 
în conferința de presă comună cu Viorica Dăncilă a lăudat-o pe Corina Crețu. 
Pe de altă parte, Viorica Dăncilă a afirmat că în România statul de drept este respectat și că nu vede legătura 
cu exercitarea preşedinţiei rotative a UE de către România  
„În România statul de drept este respectat şi se fac toate eforturi pentru ca justiţia să fie independentă”, a 
susținut ea.  
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„Am reiterat faptul că România îşi doreşte o preşedinţie ambiţioasă, dar şi realistă. Ambiţioasă în sensul de a duce 
la bun sfârşit cât mai multe dosare aflate pe masa de lucru, a avea măcar acord politic pe cadrul financiar 
multianual, de a putea soluţiona cât mai multe din cele 257 de dosare şi cred că acest lucru este important. 
Realistă, pentru că ştim că România va avea rolul de mediator imparţial, facilitator de echilibru şi consens şi cred 
că trebuie să obţinem un consens în rândul statelor membre. Europa este divizată din acest punct de vedere şi nu 
va fi uşor să obţinem acest lucru”, a declarat la rândul său premierul Viorica Dăncilă. 
Premierul a mai spus că România nu trebuie pusă pe acelaşi palier cu Polonia și Ungaria. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Preşedintele Klaus Iohannis vine, în ultimul an de mandat, cu un proiect de educaţie pentru următorii 12 ani. 
Ce măsuri sunt propuse în programul „România Educată” 
Programul "România Educată", lansat marţi la Cotroceni de preşedintele Klaus Iohannis, propune măsuri până în 
anul 2030, precum o rata de promovare de cel puţin 80% a testării de la finalul educaţiei gimnaziale şi 75% cea de 
promovare a examenului de bacalaureat din totalul colectivităţii. 
Totodată, programul vizează ca, până în anul 2030, cel puţin 30% dintre copiii de 0-3 ani să fie incluşi în educaţia 
ante-preşcolară, iar cel puţin 95% dintre copiii de 3-5 ani să fie incluşi în educaţia preşcolară, informează 
Administraţia Prezidenţială într-un comunicat de presă. 
De asemenea, proiectul are ca ţinţă, până în 2030, clasarea în primele 30 de state de pe mapamond, în cadrul 
testelor PISA şi organizarea de politici ţintite spre reducerea numărului de instituţii de învăţământ cu rate de 
promovare mai mici de 50%. 
Programul are şi serie de deziderate pentru sistemul educaţional tot până în anul 2030, acestea fiind următoarele: 
"1. Sistemul de educaţie formează cetăţeni activi, cu valori europene, adaptaţi condiţiilor economice şi sociale, cu 
o cultură civică şi democratică solide. 2. Educaţia este individualizată, centrată pe nevoile şi aspiraţiile celui care 
învaţă şi în conformitate cu specificul fiecărei comunităţi de învăţare. 3. Educaţia începe cât mai devreme în viaţa 
unui copil şi continuă pe tot parcursul vieţii sale. 4. Profesorii sunt mentori şi facilitatori, veritabili profesionişti în 
educaţie. 5. Pentru educaţie se alocă resurse suficiente, în mod transparent şi eficient. 6. Sistemul de educaţie 
este unul echitabil şi de calitate pentru fiecare elev. 7. Tinerii pot opta pentru trasee flexibile în educaţie. 8. 
Sistemul de educaţie românesc este atrăgător pentru comunităţile academice din România şi din întreaga lume, 
facilitând mobilitatea internaţională. 9. Învăţământul primar şi secundar asigură alfabetizarea funcţională a 
tuturor elevilor. 10. Etica şi integritatea sunt valori care se transmit şi se respectă pe tot parcursul educaţional. 11. 
Managementul educaţional este unul profesionist, bazat pe inovaţie. 12. Cadrul legislativ care guvernează 
educaţia este unul stabil şi se bazează pe o viziune asumată". 
Documentul supus dezbaterii publice propune două scenarii de structurare a sistemului de educaţie, iar ambele 
au în comun tranziţii mai flexibile între cicluri, opţiuni suplimentare pentru tinerii din învăţământul profesional, 
dezvoltarea învăţământului de tip dual şi prevăd, totodată, un rol crescut al consilierilor şi portofoliilor 
educaţionale, care devin operaţionale. 
ROMÂNIA EDUCATĂ  
 "Educaţia timpurie este realizată de personal educaţional cu studii terţiare, include servicii medicale şi de triere 
bine organizate (de exemplu, vaccinarea obligatorie a copiilor este verificată), precum şi servicii psihologice, de 
logopedie şi educaţie parentală. În învăţământul primar, toate cadrele didactice au absolvit învăţământul superior 
şi beneficiază de formare continuă de calitate, fiind sprijinite în activitatea lor de un număr suficient de consilieri 
şcolari, profesori de sprijin, mentori, etc. În fiecare şcoală există personal medical. În procesul de evaluare sunt 
utilizate testările pe bază de calificative. Progresul copiilor este inclus în portofoliul lor educaţional, alături de alte 
menţiuni privind competenţele dobândite în urma unor activităţi de educaţie non-formală sau informală", potrivit 
sursei citate. 
De asemenea, odată cu învăţământul secundar inferior este propusă şi introducerea notării clasice, iar materiile 
sunt predate de profesori de specialitate, absolvenţi de studii superioare, cu o pregătire pedagogică extensivă. O 
parte a curriculumului are caracter interdisciplinar şi există o gamă largă de activităţi extracurriculare organizate 
sau facilitate de şcoli, pentru a fructifica dezvoltarea de interese diverse în rândul copiilor. 
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"Învăţământul secundar superior include trei rute distincte: teoretică, vocaţională (profil militar, teologic, sportiv, 
artistic şi pedagogic) şi profesională. Cadrele didactice au absolvit învăţământul terţiar şi deţin o pregătire 
pedagogică şi practică de specialitate. Suplimentar, cadrele didactice din învăţământul profesional beneficiază de 
stagii de formare în economia reală. Atât ruta profesională, cât şi cea vocaţională se pot derula parţial la potenţiali 
angajatori sau instituţii relevante (de exemplu, pentru filiera vocaţională: cluburi sportive, săli de concerte etc.). O 
mare parte dintre liceele profesionale au regim dual, în funcţie de posibilităţile specifice fiecărei regiuni în parte", 
mai arată documentul. 
Sursa citată precizează că există servicii suport în toate instituţiile de învăţământ secundar superior, inclusiv 
servicii de consiliere, orientare în carieră şi de sprijin remedial. 
"În învăţământul superior, cadrele didactice sunt persoane care au finalizat studiile de licenţă şi de master şi – 
pentru titularii de curs – doctorale. Avansarea în carieră pentru cadrele didactice universitare ţine cont de o 
evaluare a competenţelor pedagogice. Universitatea oferă programe de formare continuă în domeniul educaţiei, 
care ajută la obţinerea de performanţă în zona de predare/învăţare. Există servicii de consiliere în carieră, 
consiliere psihologică şi programe remediale în toate universităţile. Lucrările majore (licenţă, disertaţie) sunt 
trecute în mod obligatoriu prin soft-uri anti-plagiat şi listate în baze de date publice, cu respectarea legislaţiei în 
vigoare", propune proiectul "România educată". 
Potrivit programului, pentru toate ciclurile de studiu asociate învăţământului terţiar, sunt propuse ţinte minime 
de mobilitate de 20% la nivel de licenţă şi masterat şi de 90% pentru studiile doctorale. Simultan, cel puţin 5% 
dintre programele de studiu sunt derulate în comun cu alte universităţi europene sau internaţionale. 
Preşedinţia face precizarea că "structura celui de-al doilea scenariu se bazează pe corelarea nivelurilor şcolare cu 
etapele de dezvoltare a copilului (format 6+3+3, în loc de 5+4+4) şi elimină criteriile de acces la examene de 
tranziţie precum bacalaureatul (orice elev se poate înscrie, indiferent de tipul studiilor secundare finalizate). 
Primul scenariu propune două tipuri de Bacalaureat (teoretic şi aplicat), iar cel de-al doilea scenariu include şi 
posibilitatea Bacalaureatului Internaţional". 
Tot cel de-al doilea scenariu propune, în cazul învăţământului superior, organizarea de către stat a unui sistem de 
monitorizare a inserţiei absolvenţilor pe piaţa muncii, detaliat pe domenii şi programe de studiu. 
"Universităţile care organizează un număr ridicat de programe cu rată redusă de inserţie pe piaţa muncii specifică 
domeniului de studiu pot fi penalizate în cazul în care nu realizează reforme curriculare, de relaţionare cu 
angajatorii sau de structură a ofertei de programe", mai arată Preşedinţia. 
Alte propuneri ale programului vizează accesul în cariera didactică care să devină unul meritocratic, cu accent pe 
recrutarea celor mai buni absolvenţi de învăţământ superior. De asemenea, programul propune oferirea de sprijin 
adiţional pentru copiii aflaţi în risc de abandon (prin măsuri educaţionale remediale, burse şi serviciile sprijin şi 
consiliere a familiilor). 
"De exemplu, pot exista programe de tipul „primul student”, care să ajute tinerii talentaţi, dar fără posibilităţi 
materiale, să ajungă la o facultate prin oferirea unui ajutor financiar consistent;", conform sursei citate. 
O altă propunere ar fi în vederea reducerii decalajelor de calitate între şcoli prin oferirea de resurse suplimentare 
şcolilor aflate în zone dezavantajate (ex: bonusuri salariale pentru cadrele didactice bine pregătite, resurse pentru 
echiparea instituţiilor sau norme suplimentare de consilieri). 
Pentru învăţământul profesional şi tehnic este propusă extinderea educaţiei profesionale la nivel terţiar, pentru a 
face faţă creşterii nivelului de tehnologizare din industrie şi servicii; 
"Dezvoltarea educaţiei duale, care trebuie să continue în zonele în care acest lucru este posibil; Formarea specială 
a cadrelor didactice care predau în învăţământul profesional pentru a se asigura complementaritatea între 
educaţia de la şcoală şi practica derulată la angajator", prevede programul. 
Pentru învăţământul superior este propusă "recredibilizarea şcolii doctorale prin evaluarea calităţii formării 
doctorale, eliminarea cazurilor de plagiat cu ajutorul soft-urilor, dar şi cu al cursurilor de etică a cercetării; 
Diversificarea misiunii universităţilor, necesară pentru a permite o evaluare a performanţei mai adaptată 
individualităţii fiecărei instituţii de învăţământ superior, dar şi pentru o mai bună utilizare a alocaţiilor din bugetul 
public". 
Referitor la educaţia timpurie, proiectul propune "construirea de creşe suplimentare pentru a oferi tuturor 
copiilor şansa la o dezvoltare armonioasă din punct de vedere cognitiv, emoţional şi social, dar şi pentru a permite 
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părinţilor să împace viaţa profesională cu viaţa de familie; O mai bună pregătire a educatorilor şi puericultorilor, 
de nivel terţiar. Impactul pe care îl are calitatea educaţiei timpurii va influenţa dezvoltarea copilului de-a lungul 
întregii sale vieţi". 
Sursa menţionată anunţă că Administraţia Prezidenţială va organiza dezbateri pe următoarele teme: guvernanţa 
în educaţie, finanţarea, arhitectura curriculară şi impactul societăţii digitale asupra educaţiei. Totodată, cei care 
doresc vor putea înscrie în continuare evenimente sub egida proiectului „România Educată”. 
Totodată, împreună cu Organizaţia pentru Cooperare şi Dezvoltare Economică (OCDE), vom lansa patru policy 
briefs, în cadrul unui proiect finanţat de către Comisia Europeană, pe următoarele patru teme: (1) carieră 
didactică, (2) management educaţional, (3) echitate, (4) educaţie timpurie. 
Klaus Iohannis: „România Educată” este un proiect strategic 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri cu ocazia lansării "România educată" la Palatul Cotroceni, că 
programul este unul strategic care să ajute evoluţia educaţiei, spunând că este nevoie de schimbare şi de soluţii 
pentru o educaţie de calitate. 
"România educată. Haideţi să vorbim despre educaţie. Sunt întrebări simple la care trebuie să răspundem la 
început. Avem nevoie de un sistem educaţional, de un sistem de educaţie şcolară? Evident da. Avem nevoie de 
şcoli? Evident că da. Dar ce fel de şcoli? Cum îi pregătim pe dascăli? Ce aşteptăi avem de la absolvenţii acestor 
şcoli. Ce abilităţi trebuie să aibă un student după absolvirea şcolii? Cum evaluăm performanţa unei şcoli, dar a 
unei universităţi? Ne interesează doar numărul de absovenţi sau calitatea educaţiei primite sau dacă este în 
corelare cu piaţa muncii? Iată că întrebări avem multe şi cu cât mergem mai în profunzime răspunsurile nu sunt 
atât de simple", a declarat Klaus Iohannis în discursul susţinut, miercuri, cu ocazia lansării programului "România 
educată" la Cotroceni. 
Şeful statului a adăugat că "România educată" este un proiect strategic care îşi propune să ajute politicienii şi 
profesorii în domeniul educaţiei. Iohannis a adus în discuţie şi "catastrofa" de anul trecut când examenul de 
Bacalaureat au picat aproape jumătate de elevi. 
"România educată este un proiect strategic. România educată vrea să ajute la conceperea unui sistem educaţional 
pentru România secolului 21, vrea să ajute politicenii să vină cu politici educaţionale bune. Vrea să ajute pe 
dascăli să reuşească să predea în aşa fel încât să fie şi ei mulţumiţi, dar şi părinţii şi angajatorii. E un proiect care 
vrea să ajute un director de şcoală să gestioneze şcoala pentru a avea rezultate bune. Trebuie să găsim soluţii care 
ne integrează pe toţi. (...) Vă reamitesc că am avut anul trecut un Bacalaureat la care au picat aproape jumătate. 
Este o catastrofă. Nu se poate aşa ceva", a conchis Preşedintele României. 
Klaus Iohannis propune, prin Raportul „România educată”, teze unice şi bacalaureat aplicat 
Printre propunerile raportului "România educată", lansat public miercuri de Klaus Iohannis, se numără 
reintroducerea tezelor unice naţionale, care să aibă pondere în admiterea la liceu. Preşedinţia aduce şi două 
concepte noi, la nivel de bacalaureat, respectiv BAC-ul aplicat şi licenţa profesională. 
În ceea ce priveşte educaţia ante-preşcolară (0-3 ani), propunerile cuprinse în raportul lansat de şeful statului 
prevăd creşe în cadrul marilor angajatori şi vaccinare obligatorie. Astfel, în afara reţelei de creşe de stat, care 
trebuie extinsă semnificativ până în anul 2030, statul încurajează dezvoltarea de creşe/centre de zi în cadrul 
marilor angajatori, de stat sau privaţi, centre care să ofere inclusiv servicii de educaţie ante-preşcolară cu program 
prelungit. 
"Activitatea din creşe/centre de zi este axată atât pe servicii de educaţie timpurie, cât şi pe servicii de îngrijire a 
copilului, pe dezvoltarea şi stimularea motrică, emoţională şi verbală a acestuia. Este derulată de personal de 
îngrijire şi personal specializat (educatori-puericultori, psihologi, medici şi asistente medicale), cu studii terţiare, în 
spaţii comune, cu servicii medicale şi de triere bine organizate (de exemplu, vaccinarea obligatorie a copiilor este 
verificată), cu servicii psihologice, de logopedie şi educaţie parentală", se arată în raportul "România Educată". 
Programul prezidenţial propune ca toate grădiniţele să ofere opţiuni de program prelungit şi servicii suport, 
asigurate de logopezi, psihologi şi medici, pentru a garanta "dezvoltarea armonioasă a copiilor, reducerea 
inechităţilor şi sprijinirea părinţilor în activitatea parentală". Se face o evaluare de parcurs a dezvoltării copilului şi 
se comunică cu părinţii pe marginea rezultatelor acestora. Progresul copiilor este inclus în portofoliul lor 
educaţional. 
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Raportul lansat de Klaus Iohannis aduce noutăţi în ceea ce priveşte învăţământul gimnazial, şi anume 
reintroducerea tezelor naţionale. "Se introduce notarea clasică. Există teze standardizate naţionale, semestriale, 
cu bareme de corectare clare, axate pe competenţele cheie. Rezultatele tezelor vor fi avute în vedere în calculul 
mediei de repartizare a elevilor către învăţământul secundar superior. Şcolile cu diferenţe semnificative între 
notarea curentă la clasă şi rezultatele lucrărilor scrise semestriale vor intra sub monitorizare, pentru a garanta 
corectitudinea evaluărilor şi pentru a sprijini cadrele didactice în demersul de a-şi îmbunătăţi activitatea la clasă, 
în raport cu nevoile fiecărui elev", se arată în document. 
Ulterior, consilierul şcolar va face o recomandare adiţională, pentru fiecare elev în parte, de încadrare în educaţia 
secundară superioară, în baza unui examen psihometric. "Ea se comunică, în scris, precum şi printr-o discuţie 
indivi duală, elevului şi părinţilor. Această recomandare are un caracter orientativ în stabilirea opţiunilor celor mai 
potrivite profilului fiecărui elev la tranziţia către ciclul următor şi se include în portofoliul educaţional al elevului". 
Evaluarea naţională de la finalul clasei a VIII-a va include un test standardizat naţional, acoperind materiile de 
bază. Rezultatele obţinute la această evaluare se includ în portofoliul educaţional al elevului. 
Repartizarea în învăţământul secundar superior (liceu- n.r.) se face, pentru fiecare elev, în baza opţiunilor 
exprimate de părinţi şi a mediei aritmetice formate din: 
-33% media probelor de la examenul final 
-33% media tezelor naţionale din gimnaziu 
-33% media generală în clasele V-VIII. 
În cazul învăţământului vocaţional sau profesional, unităţile de învăţământ pot organiza probe de aptitudini, 
anterior repartizării computerizate. 
Raportul vine cu noutăţi şi în ceea ce priveşte examenul naţional de bacalaureat. Astfel, sunt introduse conceptele 
de "bacalaureat aplicat" şi "licenţă profesională". Bacalaureatul aplicat "include un număr limitat de materii şi 
probe de ucenicie specifice pentru filiera profesională absolvită. El conferă dreptul de acces ulterior la 
învăţământul terţiar non-universitar (colegii cu durată de 2 ani) şi apoi la ciclul de licenţă filiera profesională (cu 
durată suplimentară de 1-2 ani)". Raportul prevede şi un bacalaureat teoretic, “pe bază de materii și conținut 
disciplinar, pe care îl pot susține absolvenții rutei teoretice sau absolvenții rutei vocaționale. El poate fi susținut și 
de absolvenții rutei profesionale care au urmat programul de pregătire adițională. Bacalaureatul teoretic conferă 
acces ulterior la ciclul de licență pe filieră teoretică”. 
"În ambele tipuri de bacalaureat, elevii au posibilitatea de a alege o mare parte din probe, dintr-o listă predefinită 
de opţiuni disponibile, în funcţie de specializarea de studiu. Absolvenţii rutei teoretice/vocaţionale care nu 
promovează bacalaureatul teoretic au posibilitatea de a intra într-un program de pregătire adiţională similar cu 
cel oferit elevilor din filiera profesională care urmăresc obţinerea unui bacalaureat teoretic", prevede 
documentul. 
În ceea ce priveşte licenţa profesională, raportul prevede că "structural, regimul programelor de licenţă 
profesională sau vocaţională include minimum un an de practică completă derulat în afara instituţiei, care va fi şi 
anul de pregătire a licenţei". 
Programul lansat de preşedintele Klaus Iohannis introduce două scenarii cu privire la parcursul gimnazial şi liceal. 
A doua propunere este ca liceul să aibă 3 ani. "Educația secundară superioară are o durată de 3 ani și este 
destinată copiilor cu vârsta cuprinsă între 15 și 18 ani. Perioada corespunde adolescenței, a începutului maturității 
și a emancipării legale a copilului. Această formă de educație este diferențiată pe profiluri distincte, existând 
trasee teoretice, profesionale și vocaționale. Toate durează trei ani și au competențe diferențiate. Pentru 
educația profesională și cea vocațională, 50% din educație se derulează sub îndrumarea unui potențial angajator 
în regim dual”, potrivit sursei citate. 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, cu ocazia lansării "România educată" la Palatul Cotroceni, că 
programul este unul strategic care să ajute evoluţia educaţiei, spunând că este nevoie de schimbare şi de soluţii 
pentru o educaţie de calitate. 
Klaus Iohannis: M-am săturat de atâţia penali şi infractori în vârful politicii româneşti 
Preşedintele Klaus Iohannis a afirmat, miercuri la Palatul Cotroceni, că „circul politic” există acum în România din 
cauză că valorile şi integritatea au dispărut, precizând că s-a săturat de „atâţia penali şi infractori în vârful politicii 
româneşti”. 
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"Este evident că ceea ce vedem în ziua de astăzi în circul politic se datorează şi faptului că s-a pus cam rar 
problema valorilor şi cam rar problema integrităţii în ultimii '30 de ani şi ne dăm seama acum că s-a greşit 
profund. O societate este exact atât de bună cât este sistemul său educaţional. Dacă vrem altceva, eu vreau 
altceva. Eu m-am săturat de atâţia penali şi infractori în vârful politicii româneşti. Dacă vrem altceva trebuie să 
acţionăm. (...) Fără valori nu ai valoare. Aceste valori trebuie selectate, alese cu mare grijă", a spus Iohannis, la 
lansarea proiectului "România Educată". 
Şeful statului a precizat că "lucrurile sunt aşa pentru că lucrurile au fost lăsate la voia întâmplării". 
"Fiecare şi-a ales valorile din familie, din vecinătate, din politică şi sunt convins că putem mai bine. Dacă nu aş fi 
convins că putem mai mult de atât nu al sta aici şi nu aş prezenta acest program", a arătat Iohannis. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CSM cere instanţei supreme să organizeze de îndată o nouă tragere la sorţi pentru completurile de cinci 
judecători 
Secţia pentru Judecători a CSM recomandă ca ÎCCJ să organizeze "de îndată" o nouă tragere la sorţi a 
completurilor de 5 judecători, cu menţiunea că, de această dată, aceste completuri vor fi în număr total de şase, 
trei în civil şi trei în penal. Toate dosarele vor fi repartizate noilor completuri. 
Secţia pentru judecători a Consiliului Superior al Magistraturii (CSM) recomandă, în decizia luată miercuri, 
înfiinţarea unui număr optim de şase completuri de 5 judecători, respectiv cel puţin trei completuri în materie 
penală şi trei completuri în alte materii decât cea penală. În momentul de faţă, la Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie 
sunt în total patru completuri de 5 judecători, două în civil şi două în penal. 
După ce Colegiul de conducere al Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie comunică Secţiei pentru judecători CSM 
numărul de completuri de 5 judecători, judecătorii care vor face parte din aceste completuri sunt desemnaţi, prin 
tragere la sorţi, în şedinţă publică, de preşedintele sau, în lipsa acestuia, de unul dintre cei doi vicepreşedinţi ai 
Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, în cadrul unei proceduri neutre, publice şi transparente. 
 Secţia pentru Judecători a CSM a trasat şi regulile după care va avea loc tragerea la sorţi a noilor completuri. 
Astfel: 
- tragerea la sorţi se realizează după convocarea tuturor judecătorilor în activitate din cadrul Înaltei Curţi de 
Casaţie şi Justiţie în scopul desfăşurării acestei proceduri; lipsa unuia sau mai multor judecători convocaţi nu 
împiedică desfăşurarea procedurii; la şedinţa publică în care are loc tragerea la sorţi poate participa orice 
persoană interesată; 
- decanul de vârstă al judecătorilor instanţei supreme participă în mod obligatoriu la efectuarea tragerii la sorţi; în 
cazul în care acesta se află în imposibilitate obiectivă de participare, este înlocuit de următorul judecător, în 
ordinea descrescătoare a vârstei; 
- tragerea la sorţi se înregistrează audio-video; 
- tragerea la sorţi se va realiza dintre toţi judecătorii în funcţie ai secţiei/secţiilor respective; 
- decanul de vârstă al judecătorilor Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie va verifica prin citire, în prezenţa celorlalţi 
judecători, numele judecătorilor înscrişi pe bilete în vederea tragerii la sorţi şi va proceda la introducerea acestora 
în dispozitive (bile) identice, care să asigure secretul numelui; 
- dispozitivele menţionate vor fi introduse în urne separate corespunzătoare completurilor în materie penală, 
respectiv în alte materii decât cea penală; bilele cu numele preşedintelui şi ale vicepreşedinţilor Înaltei Curţi de 
Casaţie şi Justiţie vor fi introduse în urna corespunzătoare secţiei din care provin; 
- preşedintele sau, în lipsa acestuia, unul dintre cei 2 vicepreşedinţi ai Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie va extrage 
numărul de judecători necesar în vederea compunerii tuturor completurilor de 5 judecători; 
- după tragerea la sorţi a titularilor completurilor de 5 judecători, se va proceda la întocmirea listei de permanenţă 
pentru materia penală, respectiv pentru alte materii decât cea penală, ordinea permanenţei fiind stabilită prin 
tragerea la sorţi a tuturor celorlalţi judecători ai secţiei/secţiilor respective, care vor asigura, prin rotaţie, în 
ordinea intervenţiei situaţiilor de înlocuire, participarea în completuri în cazul înlocuirii titularului în condiţiile 
legii; aceste situaţii se notează într-o evidenţă specială; 
- rezultatele tragerii la sorţi se consemnează într-un proces-verbal semnat de preşedintele sau, în lipsa acestuia, 
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de unul dintre cei 2 vicepreşedinţi ai Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, precum şi de judecătorul care a participat la 
procedură. 
După tragerea la sorţi, toate dosarele aflate în prezent pe rolul Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, de competenţa 
completurilor de 5 judecători, înfiinţate din anul 2014 şi până în prezent, se repartizează aleatoriu, în sistem 
informatizat, completurilor nou înfiinţate de 5 judecători. 
"Prezenta hotărâre se aduce la îndeplinire de îndată, în vederea creării premiselor pentru rezolvarea potenţialelor 
situaţii cu caracter urgent apărute în activitatea Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie. Pentru desemnarea 
completurilor de 5 judecători care vor funcţiona în anul 2019, Secţia pentru judecători va adopta o hotărâre în 
acest sens", se arată la articolul 6 al deciziei Secţiei pentru Judecători a CSM. 
Decizia Secţiei pentru Judecători a CSM vine în condiţiile în care Curtea de Apel Bucureşti a suspendat hotărârea 
Înaltei Curţi din 8 noiembrie prin care a fost stabilită noua componenţă a completurilor de 5 judecători. 
Contestaţia a fost formulată de preşedintele PSD Liviu Dragnea, care a arătat că instanţa supremă nu a aşteptat 
motivarea deciziei Curţii Constituţionale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Legea de combatere a spalarii banilor a picat la CCR, din cauza sintagmei care favorizeaza minoritatile 
Curtea Constitutionala a dezbatut, miercuri, sesizarea depusa de parlamentari PNL si USR la Legea privind 
combaterea spalarii banilor, care a fost adoptata de Camera Deputatilor dupa ce initial fusese respinsa. 
CCR a constatat ca o sintagma din lege referitoare la organizatiile apartinand minoritatilor nationale este 
neconstitutionala, iar restul dispozitiilor din actul normativ - constitutionale, raportat la criticile formulate. 
CCR a admis obiectia de neconstitutionalitate formulata de deputati ai PNL si USR si a constatat ca este 
neconstitutionala sintagma "cu exceptia organizatiilor apartinand minoritatilor nationale, membre ale Consiliului 
Minoritatilor Nationale" din cuprinsul articolului 4, alineat 2, litera c si articolului 5, alineat 1, litera i din Legea 
pentru prevenirea si combaterea spalarii banilor si finantarii terorismului, precum si pentru modificarea si 
completarea unor acte normative. 
Totodata, Curtea a constatat ca celelalte dispozitii din Legea pentru prevenirea si combaterea spalarii banilor 
sunt constitutionale in raport cu criticile formulate, au adaugat sursele citate. 
"In urma deliberarilor, Curtea Constitutionala a decis: 
Cu unanimitate de voturi: 
1. A admis obiectia de neconstitutionalitate formulata si a constatat ca sintagma 'cu exceptia organizatiilor 
cetatenilor apartinand minoritatilor nationale, membre ale Consiliului Minoritatilor Nationale' din cuprinsul art. 4 
alin. (2) lit.c) si art. 5 alin. (1) lit. i) din Legea pentru prevenirea si combaterea spalarii banilor si finantarii 
terorismului, precum si pentru modificarea si completarea unor acte normative este neconstitutionala. 
Cu majoritate de voturi: 
2. A respins, ca neintemeiata, obiectia de neconstitutionalitate formulata si a constatat ca celelalte dispozitii din 
Legea pentru prevenirea si combaterea spalarii banilor si finantarii terorismului, precum si pentru modificarea si 
completarea unor acte normative sunt constitutionale in raport cu criticile formulate", se arata intr-
un comunicat al Curtii Constitutionale. 
Legea privind combaterea spalarii banilor a fost adoptata in 24 octombrie de Camera Deputatilor, dupa ce initial 
fusese respinsa. Liviu Dragnea a explicat reluarea votului, sustinand ca voturile unor deputati nu fusesera 
contabilizate. 
Initial, legea a fost respinsa, inregistrandu-se 163 de voturi "pentru", 115 "impotriva" si 4 abtineri. 
Ulterior, votul a fost reluat, legea fiind adoptata cu 170 de voturi "pentru", 70 "impotriva" si o abtinere. 
Intrebat in legatura cu aceasta situatie, liderul UDMR, Kelemen Hunor, a spus: "E o porcarie!". El a precizat 
ulterior ca se refera la vot in sine, nu la lege sau la directiva europeana care trebuia aplicata prin adoptarea ei. 
Legea contine mai multe amendamente contestate, chiar discriminatorii. Unul dintre ele prevede ca oganizatiile 
minoritatilor nu raporteaza catre stat lista beneficiarilor finali, in timp ce toate celelalte ONG-uri o vor 
face. Aceasta exceptare a fost decisa pentru a obtine si voturile UDMR, care anuntase ca nu va gira legea. 
(Sursa: ziare.com) 
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 Olguţa Vasilescu, propusă la Dezvoltare, avertizează: Ministerul Transporturilor este blocat 
Fostul ministru al Muncii, Lia Olguţa Vasilescu, a declarat, marţi, la Parlament, în legătură cu amânarea 
pronunţării lui Klaus Iohannis privitor la cea de-a doua remaniere a guvernului Dăncilă pe portofoliile de la 
Transporturi şi Dezvoltare, că „de mâine nu vom mai avea ministru la Transporturi”. 
„Mâine (joi - n.r.) este o problemă foarte mare pentru ministerul Transporturilor pentru că expiră cele 15 zile. 
După cum cunoaşteţi legea, după cele 15 zile nu se mai poate sub nicio formă ca persoana respectivă să rămână în 
funcţie. Deci de mâine nu vom mai avea ministru la Transporturi. Nu va putea să fie delegat la semnătură niciunul 
dintre secretarii de stat pentru că în momentul în care încetatează mandatul ministrului automat toate delegările 
încetează de drept. Deci de mâine vom avea un minister blocat. Nu mă întrebaţi pe mine cât de încet gândeşte 
Preşedintele României, cred că ar trebui să întrebaţi la Cotroceni”, a declarat Lia Olguţa Vasilescu. 
Cât priveşte o sesizare la CCR pe un posibil conflict între Guvern - Preşedinţie, fostul ministru al Muncii a precizat 
ca va fi luată o decizie când se întoarce premierul în ţară. 
„Nu este vorba de partid, este vorba de Guvern. Şi mâine când dna prim-ministru se la întoarce la Guvern va lua 
această decizie. (... ) Se merge la CCR. Asta nu înseamnă deblocarea situaţiei, pentru că şi Curtea (Constituţională - 
n.r.) va avea un termen, dar ce ştim cu certitudine este că de mâine ministerul transporturilor este blocat.”, a 
precizat fostul ministru al Muncii. 
Chestionată dacă se intenţionează suspendarea preşedintelui Klaus Iohannis în acest context, Vasilescu a negat. 
„Nu noi ne dorim să aruncăm România în aer. Cu atât mai mult cu cât preluăm preşedinţia Consiliului UE. Din 
punctul nostru de vedere, toate instituţiile statului ar trebuie să fie concetrate şapte luni ca această preşedinţie să 
ne aducă un succes”, a declarat Olguţa. 
Preşedintele Klaus Iohannis este aşteptat să ia o decizie în ceea ce priveşte cea de-a doua remaniere 
guvernamentală privind portofoliile de la Transporturi şi Dezvoltare, după ce şeful statului a precizat că va lua o 
hotărâre în acest sens după sărbătorile Centenarului, respectiv după 1 decembrie. 
Pe 22 noiembrie preşedintele Klaus Iohannis a anunţat că nu va lua o decizie în ceea ce priveşte cea de-a doua 
remaniere guvernamentală, privind portofoliile de la Transporturi şi Dezvoltare, decât după sărbătorile 
Centenarului şi data de 1 Decembrie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Olguta Vasilescu vrea recensamant in 2019 si contesta statistica de la INS privind numarul de salariati 
Fostul ministru al Muncii, Lia Olguta Vasilescu, a declarat, miercuri, ca va trebui organizat un recensamant al 
locuitorilor din Romania in anul 2019, sustinand ca numarul cetatenilor care traiesc in tara a scazut. 
"Din punctul meu de vedere, nu cred ca mai suntem peste 20 de milioane de locuitori in Romania si am vazut 
acest lucru la referendumul pe care l-am avut pentru familie. 
Vreau sa va spun ca sunt unul dintre parlamentarii care a fost in judetul pe care il reprezinta in Parlament, in 
foarte multe localitati. 
Nu mai sunt oameni din punct de vedere fizic in case. Ei sunt plecati in strainatate. Stiti foarte bine ca au resedinta 
in exterior si cred ca ar trebui facut un recensamant in anul 2019. Asta nu inseamna ca le ia cineva calitatea de 
roman. 
Trebuie sa stim cu totii cati mai suntem in Romania", a afirmat Lia Olguta Vasilescu, in Parlament. 
Fostul ministru al Muncii a sustinut ca ar trebui organizat un recensamant si pentru numarul de angajati din 
Romania. 
"Trebuie sa stim la ora actuala cati angajati sunt, pentru ca INS da 4,9 milioane de angajati. Eu va spun ca sunt 6,3 
milioane de contracte plus functionari publici, armata, servicii secrete si asa mai departe. Numarul este mult mai 
mare", a adaugat Olguta Vasilescu. 
Intrebata daca un recensamant pentru a afla numarul de locuitori din Romania va avea efecte, Olguta Vasilescu a 
raspuns: "Sigur ca va avea efect. Va avea efecte peste tot. Si la reducerea numarului de parlamentari, la reducerea 
numarului de europarlamentari, dar asta nu inseamna ca din 10 in 10 ani nu trebuie sa avem un recensamant ca 
sa stim cu totii pe ce date lucram". 
(Sursa: ziare.com) 
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 PSD nu susţine proiectul UDMR referitor la regiunile autonome. Motivul, anunţat de şeful partidului: E 
neconstituţional 
Liviu Dragnea a declarat, miercuri, că PSD nu susţine proiectul legislativ al UDMR privind posibilitatea înfiinţării 
unor regiuni de dezvoltare separate care pot obţine, prin lege, un statut de autonomie specială, precizând că 
iniţiativa e neconstituţională. 
„Nu (nu susţin proiectul UDMR - n.r). În primul rând este neconstituţional din câte mi-au zis mai mulţi specialişti”, 
a declarat Liviu Dragnea, miercuri la Parlament. 
Întrebat dacă UDMR condiţionează susţinerea prin propunerea legislativă privind implementarea unor prevederi 
referitoare la minorităţi, din Rezoluţia de la Alba Iulia, Liviu Dragnea a spus că „nu a avut loc niciun fel de 
discuţie”. 
De asemenea, preşedintele PSD a apreciat că UDMR va vota în continuare proiectele importante. 
„UDMR tot timpul a votat legile în care a crezut, pe care le-a considerat bune şi ne bazăm în continuare pe asta”, a 
completat Dragnea. 
Liderul deputaţilor PSD, Daniel Suciu, afirmat, miercuri, la Parlament, că PSD nu susţine proiectul depus recent de 
UDMR în legătură cu implementarea prevederilor referitoare la minorităţi, din Rezoluţia de la Alba Iulia. Acesta a 
precizat că UDMR a luat act de poziţia social-democraţilor. 
UDMR a depus luni, în Parlament, un proiect de lege prin care cere ”transpunerea în legislaţie a prevederilor 
privind popoarele conlocuitoare din Rezoluţia de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918”, a transmis Uniunea printr-
un comunicat de presă. Printre prevederile iniţiativei legislative, se numără şi posibilitatea înfiinţării unor regiuni 
de dezvoltare separate care pot obţine, prin lege, un statut de autonomie specială. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ce spune presedintele despre propunerea ca medicii rezidenti sa fie obligati sa ramana in tara 
Ministrul Sanatatii, Sorina Pintea, a avansat propunerea ca medicii rezidenti sa fie obligati sa ramana in 
Romania. "O solutie deloc chibzuita", ii raspunde presedintele Klaus Iohannis. 
"Romania se confrunta cu un accentuat exod al medicilor, iar tinerii, in primul rand, sunt cei care pleaca in 
strainatate, in cautarea unor conditii de munca decente, a unor oportunitati profesionale mai bune, a respectului 
si a valorizarii meseriei sau, de ce nu, a unor salarii mai mari decat cele din sistemul de sanatate autohton. 
Sunt convins ca foarte multi dintre voi si-au ales aceasta cariera din dorinta de a profesa aici, in Romania. Am 
lansat dezbaterile pe tema resursei umane in sanatate inca din 2015, insa guvernantii intarzie in a gasi rezolvarea 
acestor probleme. Din nefericire, zilele acestea a fost vehiculata in spatiul public o solutie deloc chibzuita privind 
obligarea medicilor rezidenti de a ramane in tara. Nu in acest mod ne tinem medicii acasa", a afirmat Klaus 
Iohannis in mesajul transmis la deschiderea celei de-a doua editii a "International Medical Students' Congress of 
Bucharest". 
Klaus Iohannis considera ca, inainte de toate, decidentii politici au obligatia de a le crea tinerilor studenti cadrul 
adecvat pentru a practica medicina aici, acasa. 
"Ca acest lucru sa se intample, este nevoie de planificare riguroasa, de strategie si consecventa in implementarea 
sa", a sustinut Iohannis. 
Federatia Asociatiilor Studentilor in Medicina din Romania (FASMR) a reactionat, si ea, dupa ce ministrul Sorina 
Pintea a anuntat ca ia in calcul incheierea unui act aditional la contractele de munca ale rezidentilor, astfel incat 
acestia sa ramana cativa ani in tara dupa finalizarea studiilor. 
Studentii la Medicina sustin ca propunerea prezentata de Pintea nu este una optima, chiar si in contextul 
majorarilor salariale din sistemul medical. Presedintele FASMR, Teodor Cristian Blidaru, subliniaza ca foarte multi 
rezidenti raman someri dupa ce termina rezidentiatul. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Firmele care angajeaza someri si tineri absolventi vor primi subventii lunare de 2.250 lei 
Firmele care angajeaza someri sau tineri absolventi vor primi o subventie de 2.250 lei pe luna pentru fiecare 
persoana, timp de 12 luni, potrivit unui comunicat al Agentiei pentru Ocuparea Fortei de Munca Ilfov, remis, 
miercuri, AGERPRES. 
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Este vorba despre angajatorii care incadreaza in munca, pe perioada nedeterminata, someri peste 45 ani sau 
parinti unici sustinatori ai familiilor monoparentale, someri de lunga durata sau tineri NEETs. 
Acestia vor primi, lunar, pe o perioada de 12 luni, pentru fiecare persoana angajata din aceste categorii, o suma in 
cuantum de 2.250 lei, cu obligatia mentinerii raporturilor de munca sau de serviciu cel putin 18 luni. 
De aceeasi subventie beneficiaza si angajatorii care incadreaza in munca, potrivit legii, someri care in termen de 
cinci ani de la data angajarii indeplinesc, conform legii, conditiile pentru a solicita pensia anticipata partiala sau de 
acordare a pensiei pentru limita de varsta, daca nu indeplinesc conditiile de a solicita pensia anticipata partiala, 
beneficiaza lunar, pe perioada angajarii, pana la data indeplinirii conditiilor respective. 
Vor primi acesti bani si angajatorii care, in raport cu numarul de angajati, si-au indeplinit obligatia, potrivit legii, de 
a incadra in munca persoane cu handicap, precum si angajatorii care nu au aceasta obligatie legala, daca 
incadreaza in munca pe durata nedeterminata persoane cu handicap si le mentin raporturile de munca sau de 
serviciu cel putin 18 luni. 
In situatia incadrarii in munca pe durata nedeterminata a absolventilor, AJOFM acorda angajatorilor subventii de 
2.250 de lei/luna pe o perioada de 12 luni, pentru fiecare absolvent angajat. In cazul in care sunt incadrati 
absolventi din randul persoanelor cu handicap, subventiile se acorda pe o perioada de 18 luni. 
In primele zece luni ale acestui an, prin intermediul ANOFM, 19.669 de persoane au fost incadrate prin acordarea 
de subventii angajatorilor (conform Legii nr. 76/2002 cu modificarile si completarile ulterioare). 
Toate aceste subventii sunt asigurate de ANOFM prin implementarea de proiecte finantate din Fondul Social 
European prin Programul Operational Capital Uman 2014-2020, urmarindu-se astfel cresterea oportunitatilor de 
incadrare in munca a persoanelor aflate in dificultate din punct de vedere al ocuparii. 
Facilitatile se acorda la solicitarea angajatorilor pentru persoanele din categoriile mentionate si inregistrate in 
evidentele agentiilor pentru ocuparea fortei de munca judetene, respectiv a municipiului Bucuresti.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Deficit URIAŞ de forţă de muncă în industria ospitalităţii. Ce soluţii au fost propuse 
Călin Ilie, preşedintele Federaţiei Industriei Hoteliere din România (FIHR), a susţinut, miercuri, că deficitul de forţă 
de muncă din industria ospitalităţii se ridică la 100.000 de persoane, iar printre soluţiile propuse de companiile 
din domeniu se află introducerea bacşişului pe nota de plată. 
„Vorbim de ceva ani că dezvoltarea şi operarea eficientă în turism nu se poate face în condiţiile crizei (n.red. - de 
forţă de muncă) pe care o traversăm azi. Atunci încercăm să propunem către autorităţi o serie de soluţii, pentru 
că nu există o soluţie miraculoasă care să rezolve total această problematică a forţei de muncă. Trebuie un mix de 
soluţii, astfel încât abordate fiecare dintre ele să ne ajute să micşorăm, pentru că rezolvarea ei totală este 
iluzorie”, a afirmat Călin Ilie, care este şi directorul general al Ibis Continental Hotels România, miercuri, în cadrul 
unei întâlniri cu presa. 
 Una dintre soluţii o reprezintă investiţiile în educaţie. Companiile din domeniu au investit în învăţământul dual, 
dar se aşteaptă la rezultate în doi – trei ani. Astfel, această investiţie nu este suficientă, fiind completată de alta 
din aceeaşi arie. 
„Am investit şi investim în relaţia cu liceele tehnologice de turism, dar, astăzi, în liceele tehnologice din turism, în 
număr de circa 200 de licee de turism în ţară, figurează undeva la 48.000 de elevi care, şi în cazul în care i-am 
aborda pe toţi, nu ar rezolva problema forţei de muncă din turism. Deficitul pe care-l estimăm noi se ridică la 
minimum 100.000 de persoane”, a precizat Ilie. 
În prezent, în industria ospitalităţii lucrează aproximativ 400.000 de persoane, conform datelor prezentate de 
Dragoş Petrescu, proprietarului grupului City Grill şi preşedintele Asociaţiei HORA. 
De asemenea, companiile din domeniu propun importul de forţă de muncă din ţările non-UE şi să fie facilitată 
mobilitatea angajaţilor, respectiv dintr-o parte în alta a ţării sau să fie încurajată aducerea celor din Diaspora, în 
condiţiile în care estimează că un milion de români lucrează în baruri, restaurante şi pe vase de croazieră din 
străinătate. 
În cazul importului de forţă de muncă, costurile sunt de 1.500-2.000 de euro, dar preşedintele FIHR a susţinut că 
problema este aceea că durează prea mult realizarea documentaţiei, aproximativ 3 luni, iar costurile 
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complementare salariului, respectiv cele de transport şi de cazare nu sunt deductibile, ci sunt chiar impozitate, 
deci sunt costuri suplimentare pentru companii. 
Altă soluţie propusă de proprietarii de restaurante, hoteluri, cafenele, agenţii de turism şi firme de catering este 
de introducere a bacşişului sau a tips-ului pe nota de plată, după modelul american. Iar aceştia au înaintat deja o 
propunere Ministerului Finanţelor Publice. 
Mai exact, aceştia doresc ca bacşişul plătit de un client să poată fi înscris de acesta pe nota de plată şi să poată fi 
plătit atât cu cardul, cât şi cash, fără să fie impus un anumit procent. Bacşişul i-ar reveni doar angajatului sau 
angajaţilor, nu şi companiei, iar suma care îi revine fiecărui angajat va fi stabilită de aceştia. Astfel, bacşişul poate 
deveni venit pentru angajat, un venit impozabil cu 10%, impozit pe venit, şi să fie luat în calcul atunci când 
angajatul doreşte să acceseze un credit. 
De asemenea, preşedintele FIHR a menţionat că, în prezent, plata bacşişului îi pune în risc pe angajaţii din 
industria ospitalităţii, deoarece pot fi suspectaţi de evaziune fiscală. 
„De ce să nu ieşim din sfera de risc şi să trecem într-o normalitate care este aplicată în toată Europa şi care îţi dă o 
transparentizare din care câştigă toată lumea, inclusiv statul, angajatul, clientul. Dacă nu va beneficia de serviciile 
aşteptate, clientul va refuza, nu va da tips. Noi, ca operator, vom vedea ce se întâmplă cu acest angajat care la 
patru mese din zece nu ia tips?! Înseamnă că nu prestează cum trebuie. Ne ajută în operare şi să creştem calitatea 
serviciilor şi să rezolvăm o parte din veniturile lor”, a explicat Ilie. 
Preşedintele FIHR a dat drept exemplu situaţia din grupul în care se află hotelurile Ibis, AccorHotels, unde 30-50% 
din veniturile angajaţilor din ţările din Europa Centrală şi de Est sunt asigurate de bacşiş. 
„Industria ospitalităţii nu este atât de profitabilă încât să crească nivelul de salarii la nivelul altor industrii - 
construcţii de maşini şi altele. (n. red. - În România), 600 de restaurante apar şi dispar pe an. Nu este chiar atât de 
uşor să operezi restaurante sau hoteluri”, a mai spus Ilie. 
Preşedintele HORA a menţionat că inducerea procentelor pentru tips este un produs de marketing, iar românii 
sunt reticienţi când li se sugerează un procent. „În România, tips-ul mediu este de 7,8% (n.red. - din valoarea 
notei). Este şi un indicator de performanţă. Dacă angajaţii tăi încasează peste 7%, înseamnă că oferi un serviciu de 
calitate. Dacă oferi sub 8%, înseamnă că ar trebui să îţi pui nişte întrebări”, a precizat Petrescu. 
Propunerea privind tratamentul fiscal aplicat bacşişului încasat în cont bancar prevede că suma reprezentând 
bacşişul oferit de client se evidenţiază în bonul fiscal, separat de contravaloarea bunurilor livrate/serviciilor 
prestate. În plus, bacşişul nu se supune cotei de TVA, pentru că nu este asimilat unei livrări de bunuri sau unei 
prestări de servicii şi că urmare. De asemenea, bacşişurile oferite de clienţi se distribuie angajaţilor de către 
conducerea operatorului economic. 
Propunerea HORA mai menţionează că: operatorul economic va întocmi documente justificative privind încasarea 
sumelor din bacşiş de la clienţi şi distribuirea acestora către angajaţi; operatorul economic va evidenţia în 
contabilitate operaţiunile de încasare a sumelor din bacşiş şi distribuirea acestora către angajaţi. 
În plus, propunere privind tratamentul fiscal aplicat bascşişului cash menţionează că: ospătarul este obligat să 
declare bacşişul la sfârşitul anului ca venit, urmând a fi impozitat cu 10% şi neintrând în responsabilitatea 
operatorilor. 
Tips-ul variază între 5% şi 20% din valoarea totală a notei de plată în ţările vestice şi de la 5 la 35% din valoarea 
serviciilor în statele arabe. „Ţările în care bacşisul este menţionat pe nota de plată, dar e cuviincios să mai laşi şi 
peste sunt: Italia, Elveţia, Columbia, Egipt, Bolivia. Ţările în care bacşişul este inclus în notă şi nu se aşteaptă nimic 
în plus sunt: Argentina, Franţa, Brazilia. Ţările în care nu se lasă bacşiş sunt: Finlanda, Danemarca, Japonia, Nouă 
Zeelandă, China. Ţările în care clientul lasă între 10 şi 20% din notă de plată sunt: Germania, Marea Britanie, 
Cehia, Croaţia, Canada, Turcia, Grecia, Spania, Rusia, Statele Unite ale Americii etc”, se precizat reprezentanţii 
HORA. 
În Uniunea Europeană, abordarea nu este una unitară. Unele ţări, cum ar fi Spania, Bulgaria, Ungaria, nu au nicio 
reglementare în legislaţie. Altele, însă, au prevederi în acest scop. În Franţa, bacşişul este inclus pe bonul fiscal, iar 
sumele astfel încasate de către companii sunt, ulterior, distribuite către angajaţi, conform legii. Se consideră însă 
a fi veniturile angajatorului, iar taxarea se face la angajator. 
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În alte state, de exemplu, în Germania, Italia sau Cehia, companiile includ fie în preţul produselor, fie pe un rând 
separat de pe bon o „taxa pentru servicii”, cuprinsă între 10%-15% din valoarea notei de plata. Sumele devin venit 
la nivelul companiei şi, ulterior, sunt de asemenea distribuite către angajaţi şi astfel impozitate că atare. 
În America, unele state chiar au încercat şi au dat legi care să interzică bacşişul. Cele mai noi reglementări, 
propuse de Guvernul Trump în 2017, prevăd că tipsul să revină angajatorului în totalitate, iar el să decidă 
împărţirea între staff-ul de servire şi staff-ul din bucătărie. Acesta poate însă decide şi să îl păstreze, legal. 
Angajatul are obligaţia să îşi declare veniturile din tips, ce vor fi taxate cu 8%. În situaţia în care din salariu plus 
tips, angajatul nu ajunge la un venit de minim 7,25 dolari pe oră, angajatorul trebuie să suplimenteze cu bani 
pentru a îi asigura venitul minim. Angajatorul colectează impozitul pe venit, taxa de asigurare socială şi taxa 
medicală pe veniturile din tips declarate de angajat. 
În aprilie 2015, MFP a încercat să reglementeze bacşişul, dar măsura a fost abrogată după o lună, deoarece s-a 
dovedit neaplicabilă. 
„Măsura a fost adoptată de MFP în contextul controalelor ANAF. Intenţia nu a fost să reglementeze impozitarea 
bacşişului, ci să găsească o soluţie privind banii nefiscalizati, găşiţi în casele de marcat. Operatorii economici erau 
obligaţi să emită bonuri fiscale pentru bacşiş, în condiţiile în care reglementările nu au reuşit să acopere toate 
situaţiile posibile întâlnite în diferite domenii de activitate (livrarea la domiciliu, taximetria, cazarea în unităţi 
hoteliere, s.a.). S-a introdus în definiţia bacsisului şi restul dat de vânzător clientului şi nepreluat de acesta în mod 
voluntar, ceea ce a făcut dificilă aplicarea prevederilor în zona comerţului cu amănuntul”, au mai explicat 
reprezentanţii HORA. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 ANRE intervine în disputa privind taxa la poluare pe centrala de apartament 
Autoritatea Națională de Reglementare a Energiei (ANRE) a venit miercuri cu precizări după ce un director al 
instituției a spus că la nivelul Autorității se studiază posibilitatea taxării centralelor termice pentru poluarea 
produsă. 
Autoritatea Națională de Reglementare a Energiei nu a făcut și nu are în vedere o astfel de propunere, care 
excede competențelor sale de reglementare, au spus miercuri reprezentanții autorității într-un comunicat de 
presă. 
„Deciziile cu privire la cadrul de reglementare stabilit prin Programul multianual de emitere a reglementărilor sunt 
de competența Comitetului de reglementare, cu respectarea prevederilor privind transparența decizională.   În 
conformitate cu legea de organizare și funcționare, respectiv Legea nr. 160/2012, cu modificările și completările 
ulterioare, ANRE nu are drept de inițiativă în privința emiterii/modificării legislaţiei primare în domeniu și nici cu 
privire la stabilirea politicilor de taxe și impozite”, spune ANRE. 
Precizările vin după ce unul dintre directorii ANRE a spus că se analizează posibilitatea ca taxarea de mediu să fie 
aplicate și centralelor termice. 
"Ne vom trezi, și ar fi bine să facem măsurătorile astea, că, cu toate că am desființat și am redus capacitățile în 
instalații de cogenerare, poate ineficiente, rezultatul este creșterea emisiilor de CO2 în aglomerări urbane, mai 
ales că aceste centrale de apartament nu au niște condiții de mediu impuse clar de legislația actuală. Ne gândim 
să vedem dacă nu există totuși soluții prevăzute în Directivele europene, pentru ca taxarea de mediu să poată fi 
impusă și acestor centrale individuale", a spus Viorel Alicuș, șeful Direcției generale eficiență energetică, surse 
regenerabile, cogenerare și energie termică din ANRE, invitat la dezbaterile Comisiei de Industrii a Camerei 
Deputaților pe marginea cererii președintelui Iohannis de reexaminare a proiectului modificării Legii termiei. 
În Parlament există un proiect de lege care interzice debranșările de la rețelele de termoficare în zone stabilite de 
primăriile localităților. Președintele Iohannis a returnat proiectul către Parlament, în vederea reexaminării. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Comisia Europeana vrea sa creasca utilizarea euro pe pietele globale 
Comisia Europeana a prezentat miercuri o serie de propuneri destinate sa creasca rolul monedei euro in sistemul 
international de plati precum si ca moneda de rezerva, concurand dominatia dolarului american. 
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Initiativa Executivului comunitar vine dupa decizia SUA de a se retrage din acordul nuclear cu Iranul, retragere 
care a fortat multe companii europene sa inceteze tranzactiile cu Iranul pentru a evita sanctiunile americane, 
transmite Reuters. 
"O utilizare mai mare a euro in economia mondiala are potentialul de a proteja mai bine cetatenii si companiile 
europene impotriva socurilor externe si a face sistemul financiar si sistemul monetar international mai 
rezistente", a declarat comisarul european pentru Afaceri Economice si Financiare, Pierre Moscovici. 
In acest sens, Comisia Europeana a facut un apel catre companiile si statele membre sa creasca gradul de utilizare 
a euro in contractele energetice si a anuntat ca va studia posibile masuri pentru a promova moneda europeana pe 
pietele financiare si de materii prime. 
"In cele din urma, decizia de a utiliza euro este luata de participantii de pe piata", a recunoscut Comisia, subliniind 
ca cea mai eficienta modalitate pentru a creste rolul international al monedei euro este finalizarea Uniunii 
Economice si Monetare, a Uniunii Bancare si a Uniunii Pietelor de Capital, reforme care sunt blocate de mai multi 
ani de interesele diferite ale statelor membre. 
Moneda euro este in prezent a doua cea mai importanta valuta internationala. Aproximativ 340 milioane de 
cetateni utilizeaza zilnic monede si bancnote euro in cele 19 state membre ale zonei euro. Aproximativ 60 de tari 
din intreaga lume utilizeaza, vor utiliza sau isi leaga monedele de euro. De asemenea, aproximativ 36% din 
valoarea tranzactiilor internationale a fost solutionata in euro in 2017. Moneda euro reprezinta aproximativ 20% 
din rezervele internationale ale bancilor centrale straine.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 UE ia măsuri pentru combaterea ştirilor false, înainte de alegerile europarlamentare 
Uniunea Europeană cere companiilor din domeniul IT inclusiv Facebook, Twitter şi Google să prezinte rapoarte 
lunare privind progresele înregistrate de acestea pentru eradicarea ”ştirilor false” provenite din Rusia înainte de 
alegerile europarlamentare viitoare, relatează Associated Press. 
Oficialii europeni au prezentat această măsură ca parte a unui plan de a contracara dezinformările ce pot apărea 
pe parcursul desfăşurării alegerilor UE, care vor avea loc în primăvara lui 2019. 
Companiile din domeniul Internetului vor trebui să prezinte rapoartele din luna ianuarie până în luna mai, când 
sunt programate alegeri în toate cele 27 de state membre UE. 
Oficiali ai Comisiei executive a UE au declarat că vor adăuga un "sistem de alertă rapidă", vor consolida bugetele şi 
vor adăuga personal specializat şi instrumente de analiză a datelor pentru a ajuta la combaterea ştirilor false. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Acordul Brexit riscă să genereze rămânerea Marii Britanii pe termen nedefinit în uniunea vamală UE 
Proiectul de acord pe tema Brexit riscă să genereze menţinerea Marii Britanii în zona vamală a Uniunii Europene 
pe termen nedeterminat, arată raportul de evaluare juridică pe care Guvernul Theresa May a fost obligat să îl 
prezinte la cererea Parlamentului, informează cotidianul The Guardian. 
Acordul Brexit prevede un statut special pentru provincia britanică Irlanda de Nord, în scopul evitării reinstituirii 
controalelor vamale la frontiera cu Irlanda. Garanţiile acordate Irlandei de Nord riscă să blocheze Marea Britanie 
în "serii de negocieri repetate" în următorii ani, se arată în raportul de evaluare juridică. 
Consilierul juridic guvernamental Geoffrey Cox a admis că un astfel de protocol riscă să aibă "durată 
nedeterminată" chiar dacă negocierile dintre Londra şi Bruxelles vor eşua la un moment dat. "În legislaţia 
internaţională, protocolul poate să aibă durată nedeterminată până când este înlocuit de alt aranjament legal", se 
arată în raportul de evaluare. 
 Guvernul Theresa May a fost găsit vinovat, marţi seară, de sfidarea Parlamentului prin refuzul de prezentare a 
raportului juridic de evaluare a proiectului de Acord Brexit. 
Camera Comunelor a aprobat marţi seară un proiect de moţiune elaborat de şase partide de opoziţie prin care 
Guvernul este obligat să prezinte în întregime raportul de evaluare juridică a Acordului dintre Londra şi Bruxelles 
pe tema Brexit. Moţiunea a fost adoptată cu 311 voturi pentru şi 293 împotrivă. Ca reacţie, Guvernul Theresa May 
a publicat miercuri raportul. Downing Street refuzase până acum să prezinte în întregime raportul juridic de 
evaluare a Acordului Brexit. 
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Acordul dintre Marea Britanie şi Uniunea Europeană pe tema Brexit va fi supus aprobării Parlamentului de la 
Londra pe 11 decembrie. 
Acordul Brexit elaborat de Guvernul Theresa May şi Bruxelles prevede reciprocitate în privinţa libertăţii de 
circulaţie, o perioadă de tranziţie post-Brexit, menţinerea Marii Britanii în uniunea vamală, un statut special al 
provinciei britanice Irlanda de Nord şi păstrarea aranjamentelor comerciale. Proiectul de acord este contestat de 
numeroşi politicieni britanici. Cel puţin cinci membri ai Guvernului de la Londra au demisionat ca protest faţă de 
acordul pe tema Brexit negociat cu Uniunea Europeană. Premierul Theresa May a exprimat regret că unii membri 
ai Cabinetului de la Londra au demisionat, însă a subliniat că este determinată să obţină adoptarea acordului 
negociat cu Uniunea Europeană pe tema Brexit. 
(Sursa: Mediafax) 
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